



ကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂွံဝီခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤမိခိၣ်န့ၣ်သဝီပုၤ

တၢ်ဂီၤတၢ်ပာ်ဖျါ

လၢအ့ၣ်ဖျါ ၁၁သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 24-1-PS1

တၢ်ဂီၤတၢ်ပာ်ဖျါ - ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤဖဲကီၢ်ပယီၤမိခိၣ်ကလံၤထံး, လၢမးရး ၂၀၂၁ တုၤ လၢယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၄ နံၣ်

တၢ်ဂီၤတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီတဘျီအံၤပာ်ဖျါဝဲ တၢ်ဂီၤအတၢ်အုၣ်သးဘၣ်ဃး ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤအတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး လၢကီၢ်ပယီၤမိခိၣ်ကလံၤထံး ပုၤ စးထီၣ်ဖဲ လၢမးရး ၂၀၂၁ နံၣ် တုၤ လၢယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢ လၢဖျါတြၢ်အါရံၤ ၂၀၂၁ နံၣ် န့ၣ်, ကညီဂွံဝီခွဲးယာ် ကရူာ် (KHRG) ဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲ ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤတၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဂွံတၢ်ကျိၤ လၢအမၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤသဝီဖဲတဖၣ် ဖဲကီၢ်ပယီၤမိခိၣ်ကလံၤထံး ခဲလၢ် (၆၉) ခါ, လၢအဒုးကဲထီၣ်ဝဲ တၢ်သံတၢ်ပုၤစ့ၤကတၢၢ် သဝီဖဲ (၁၇) ဂၤ ဒီး ဘၣ်ဒိ (၆၈) ဂၤ ပုၤဃုာ်ဒီးဖိသုၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် လီၤ. တၢ်ဂီၤတၢ်ပာ်ဖျါတခါအံၤ ပုၤဃုာ်ဒီး တၢ်ဂီၤ (၂၇) ဘၣ်, ဒီး လၢအကျါတၢ်ကဲထီၣ် သး (၁၇) ခါန့ၣ်, ဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ် ထံးလၢပုၤသဝီဖဲ (၁၅) ဂၤပုၤဃုာ်ဒီး ဖိသုၣ်ခံၣ်န့ၣ်တုၤဘၣ်ဝဲ ဒီး တၢ်အုၣ်သးလၢပုၤသဝီဖဲသံ (၆) ဂၤ အကျါပုၤဃုာ်စ့ၤကီၢ်ဒီးဖိသုၣ်တဂၤ န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖဲ (၈) ဂၤ ဘၣ်ဒိဝဲဒီး (၁၄) ဂၤအကျါန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဒိဘၣ်ကွံာ်န့ၣ်အိၣ် ခိဖျါလၢအဘၣ်ဒိဘၣ်ဒိဘၣ်မ့ၣ်မ့ၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ. မ့ၣ်ပီၤ အတၢ်ပီၤဖဲထီၣ်အံၤ ညီန့ၣ်ကဲထီၣ်အသးဖဲ ကမ့ၢ်တဖၣ်အိၣ်ဆိးလီၤကျဲတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ဒီး လၢဒုသဝီကပိၤကပၤန့ၣ်လီၤ. သုးဖီၣ်စုကဝဲတဖၣ် အတၢ်စုးကါမ့ၣ်ပီၤလၢ ကမ့ၢ်ဟီၣ်ကဝီၤအိၣ်ဆိးလီၤကျဲတဖၣ် ဒုးကဲထီၣ်ဝဲ တၢ်ပုၤတၢ်ဖုး တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီလၢသဝီဖဲတဖၣ်အတၢ် လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိသးသမ့, အမ့ၢ်တၢ်ပုၤတၢ်ဖုး, တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဃးဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤအံၤအိၣ်အါထီၣ်အဃိမၤဘၣ်ဒိဘၣ်ပုၤသဝီဖဲအတၢ်ဘၣ် တၢ်ဘၣ်, အတၢ်သဘျီလၢတၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်က့ၤလီၤဂီၢ်မ့ၣ်ဂ့ၤ လၢအဝဲသ့ၣ်တၢ်ကန့ၣ်လီၤက့ၤဆူစံာ်ပုၤပုၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂီၤတၢ်ပာ်ဖျါ - မ့ၣ်ပီၤတၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ ကညီဂီၢ်စဲၣ် လၢဘၣ်တၢ်ပာ်ပနီၣ်အိၣ်န့ၣ်ဘၣ်လၢအပုၤ (လၢမးရး ၂၀၂၁ တုၤ လၢ ယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၄ နံၣ်)

စးထီၣ်လၢသုးမိခိၣ်ရံၤဟံးန့ၣ်ဆူၣ်ထံကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤဖဲ ၂၀၂၁ နံၣ် လံၤလံၤန့ၣ်, တၢ်စုးကါဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤလၢ ကီၢ်ပယီၤမိခိၣ် ကလံၤထံးတကပၤအါထီၣ်ဝဲကွၢ်ကွၢ်တုၤမ့ၣ်မ့ၣ်တနီၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤတဖၣ်လၢအဘၣ်တၢ်စုးကါအိၣ်တမ့ၢ် ထဲ ထံကီၢ်တၢ်ပာ်တၢ်ပုၤကိၣ်ကးကရၢ (SAC) ဧိဘၣ်, မ့ၣ်တခါသုးဖီၣ်စုကဝဲလၢအအိၣ်ဖဲကီၢ်ပယီၤမိခိၣ်ကလံၤထံးတဖၣ် ခဲလၢ်စုးကါဝဲစ့ၤကီၢ်ဝဲ လၢကဒိသဒါလီၤက့ၤအဝဲသ့ၣ်ပၤဆုၤတၢ်လီၤကဝီၤမ့ၣ်ဂ့ၤ, ကဒုးထီၣ်ဒါကွံာ်သုးမိခိၣ်ရံၤအဂီၢ်မ့ၣ်ဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. သုးကျိၤတဖၣ်တၢ်မၤရဲမၤပျီကွံာ်မ့ၣ်ပီၤလၢဒီးလီၤပာ်ဝဲတဖၣ်တ အိၣ်ဘၣ်အဃိဒုးကဲထီၣ်ဝဲတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးအါမးလၢ ကီၢ်ပ ယီၤမိခိၣ်ကလံၤထံးတကပၤ ခိဖျါမ့ၣ်ပီၤ အသီမ့ၣ်ဂ့ၤ အလီၤလံၤမ့ၣ်ဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါ, SAC တဖၣ်မၤအါမၤသီဝဲပုၤ ကမ့ၢ်ဖိတဖၣ် လၢတၢ်စုကဝဲလၢမၤသံမၤဘၣ်ဒိဘၣ်သ့ၣ်ကိးကလုာ်ဒဲးဃာ်ဃာ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်စုးကါဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤ လၢအဒုးအိၣ် ထီၣ်ဝဲတၢ်တတၢ်တနီၣ်ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်လီၤအံၤန့ၣ် ဒုးကဲထီၣ်ဝဲတၢ် သံတၢ်ပုၤ, တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး ဒီးသဝီဖဲအတၢ်အိၣ်မ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂီၤတၢ်ပာ်ဖျါ (၂၇) ဘၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိဘၣ်န့ၣ်အိၣ်လၢ ပုၤတဝါဖိလၢအအိၣ်ဖဲ ကညီဂီၢ်စဲၣ်လၢအဘၣ်တၢ်ပာ်ပနီၣ်အိၣ်န့ၣ်ဘၣ် လၢအပုၤ, လၢအမ့ၢ်ပုၤလၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လီၤအိၣ် ဘၣ်ဃးကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူာ် (KHRG) လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ် မၤဘၣ် ဒိပုၤဟီၣ် ခိၣ်ဖဲခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၤကဝီၤပုၤ ဒီး လီၤကဝီၤသဝီဖဲအဂၤလၢအဆုၤထီၣ်န့ၣ်ဝဲ KHRG တၢ်ဂီၤတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ရဲၣ်တဖၣ်မ့ၣ်ဝဲ ဒုသထူၣ်, တီအူ, ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်, ဘျဲးဒဝဲ, မုၢ်တြီၢ် ဒီး ဖုၣ်အုၣ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤတၢ်အုၣ်သး တဖၣ် ဒိတၢ်ပာ်ဖျါအိၣ်လၢလၢအံၤအသိး, ဘၣ်တၢ်မၤလီၤဘၢဃာ်အိၣ်ဒဲးအကြးမၤလီၤဘၢလၢတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

၁. ဒူသထူၣ်ကီၢ်ရူၢ်



KHRG ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤဖဲ လါအူၣ်ဖျါ ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ပုၤသဝီဖိခံၣ်လၢအဘၣ်ဒီးခိဖျါဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤ ပီၤဖး ထီၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါအူၣ်ဖျါ ၆သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် ကဘၣ်ဖဲ ဟါ ၃:၃၀ မံးနံး, နီၢ်က---- သးနံၣ် (၃၀) နံၣ်, ဒီး အဖိမုၢ် နီၢ်ခ--- သးနံၣ် (၁၂) နံၣ် လၢ ဂ---သဝီ, ဝူရီကရူၢ်, သထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ယီၤဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤဖဲပုၤဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤဃုဒဲးအိၣ်တၢ်ဒီးတၢ်လၢ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပီၤဖးထီၣ်အံၤ ဘၣ်ဒိဝဲအဝဲသ့ၣ်ခံၣ်လၢလၢ်- နီၢ်က---ဘၣ်ဒိဝဲအခံၣ် ဒီး အချၢပံ, မ့ၢ်မ့ၢ် နီၢ်ခ---တခါဘၣ်ဒိဝဲအဟၢဖါ ဒီးအခိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဒီးကူၤစါယါဘျါ အသးဖဲတၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒီးလၢအအိၣ်ဖဲ ဃ---သဝီ, လၢအဘၣ်တၢ်ပၤဆၢအီၤလၢ ကညီၣ်ဒီကလုာ်စၢဖိၣ်ကရၢ (KNU) န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤဝဲအံၤ မ့ၢ် ပယီၤသး SAC ဒီးလီၤဒါ မ့တမ့ၢ် ကညီၣ်ဒီကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျါဒုးမ့ၢ်ဒိၣ် (KNLA) ဒီးလီၤဒါန့ၣ် တၢ်တသ့ၣ်ညါအီၤဘၣ်. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)



KHRG ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤလၢလီၢ်ကဝီၤသဝီဖိအအိၣ် ဖဲလါယူၤလဲ ၁၅ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၢ်အံၤဖဲ င---သဝီ, ကယွဲကရူၢ်, ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဒုးန့ၢ်ဖျါထီၣ် ဖိသၣ်ပိာ်ခွါ မိၤစ---, သးနံၣ် (၁၃) နံၣ် လၢအယီၤဘၣ်ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤ ဖဲလါယူၤ လဲ ၁၃ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်တဂၢၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤအံၤဘၣ်တၢ်ဒီးလီၤဟံၣ်အီၤလၢ ပူၤစိထံ ကဗျါသုး (ကဗျါလၢအဖိၣ်တၢ်စုကဝဲဒီးမၤသ ကိးတၢ်ဒီးပယီၤသး) အိၣ်ဖဲသဝီပူၤ ဒီးဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအီၤလၢ SAC ဒိၣ်ချ့သုးရူၢ် (၁၈၇-၂၀၇) (လၢအမ့ၢ် SAC သးတြီၤ (တမ-၄၄) အစုဒုၣ် တီဖီလၢ်တဖ) န့ၣ်လီၤ. အဝဲယီၤဘၣ်ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤအံၤဖဲအဝဲကလဲၤကွၢ်ကွၢ်အဟံၣ်ဖိဖိအကျိၢ်လၢဘၣ်တၢ်လဲၤစၢလီၤဒုးအိၣ်အဆၣ် ဖဲသဝီဃၢၤ အခါန့ၣ်လီၤ. အဝဲသံဝဲဒုၣ်ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၢ်အံၤမ့ၢ်လၢအဝဲတဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဂီၢ်အူၣ်တၢ်တီၤစၢၤစၢၤဘၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်ဟူ ဝဲဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤဖိထီၣ်အခါအဝဲသ့ၣ်တသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်ဝဲလၢမ့ၢ်အမ့ၢ်မ့ၢ်ပီၤအကလုာ်ခါ မ့တမ့ၢ်ကျိၢ်ဖးဒိၣ်သီၣ်အကလုာ်ခါဘၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲအ ဝဲသ့ၣ်လဲၤဟးဃုကွၢ်အီၤအခါ ဒီးမၤဘျၢထီၣ်ကွၢ်အီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤဒီးစုအိၣ်လီၤလၢ SAC အအိၣ်နီတမံၤဘၣ်န့ၣ် လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)

၂. တီၢ်အူကီၢ်ရဲၣ်



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အိၣ်ဖဲလၢယနူၤအါရံၤ၁၃သီ, လၢ ဆ---သဝီ, သၢမိတီၤကရူၢ်, ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၢ, တီၢ်အူကီၢ်ရဲၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤသ့ၣ် တဖၣ်အံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ဒါၣ်ခ့ၣ်, သးန့ၣ်အိၣ် ၆၈ နံၣ်တဂၢၤအနီၢ်ဒိက့ၢ်ဂီၤ, ဒီးအဝဲဘၣ်သံလၢမ့ၢ်ပိၣ်အတၢ်ပိၣ်ဖးထီၣ်ဖဲ လၢယနူၤအါရံၤ ၁၃သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပိၣ်ဖးထီၣ်အံၤကဲထီၣ်အသးဖဲ သၢမိတီၤကျဲၤမ့ၢ်ဖိခိၣ် ဆ---သဝီအပူၤ, ဖဲအဝဲလဲၤဃုသ့ၣ်မ့ၢ်လၢတၢ်ခိၣ်တဖၣ်ဒီးဟဲက့ၤဝဲအဆၢကတီၢ်န့ၣ် ယီၣ်ဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ်န့ၣ်လီၤ. အခိၣ်လ့ၢ်ခိၣ်ဖိလၢ်အစ့ၢ်တကယၤသဘးဝဲခဲလၢ်, ဒီးအခိၣ်ထွဲ, အစု, ဒီးအမဲၣ်သ့ၣ်န့ၣ် ဘၣ်ဒိဝဲနးနးကလံာ်န့ၣ် လီၤ. ဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ်ဝဲအံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အိၣ်လၢယနူၤသးဖိတဖၣ်ဖဲတၢ်ခဲလိာ်သးလၢဟီၣ်ကဝီၤပူၤ ဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အိၣ်ဖဲလၢမ့ၢ် ၆ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်, ဖဲကက--- သဝီ, ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၢပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ စီၤရှ--ဒီးအ ဒိပုၢ်ဝဲၣ်ခါ စီၤည-- အသးန့ၣ်အိၣ် ၁၃ နံၣ်, လၢအမ့ၢ်ပုၤတဂၢၤလၢ အဘၣ် ဒိလၢ ဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ်နးနးကလံာ် ဒီးဘၣ်အိၣ်ဝဲလၢလ့ၢ်ဖိအလီၢ်န့ၣ် လီၤ. ဖဲလၢ မးရှး ၂၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် ဟါခီ ၆ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် အဝဲယီၣ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ် ဖဲအလဲၤဃုအိၣ်ညၣ်လၢထံကျိပူၤဘူးလိာ် သးဒီး တ---သဝီန့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်ဒိဝဲနးနးကလံာ်လၢဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပိၣ် တၢ်ပိၣ်ဖးထီၣ်အံၤ ဒီးအခိၣ်လၢအထွဲတကယၤဘၣ် တၢ်ခိၣ်တံာ်ကွဲၣ်အိၣ် န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

၃. ချၢၣ်လွံၢ်ထွၢ်ကီၢ်ရဲၣ်



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အိၤ ဖဲလါမးၣ်း ၁ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်, ဖဲထ--- သဝီ, ဃဲကါခိၣ်ကရူၢ်, လၢဂီၢ်ခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲသဝီဖဲခံၤအနီၣ်ခိၣ်က့ၢ်ဂီၤလၢအဘၣ်သံလၢဟီၣ်လၢဟီၣ်မ့ၣ်ပီၢ်အတၢ်ပီၢ်ဖးထီၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲဂီၤခိၣ် ၇ န့ၣ်ရံၣ်, လါမးၣ်း ၁ သီ, အနံၤန့ၣ် စီၤ ၁---သးနံၣ်အိၣ်ဝဲ ၂၄ နံၣ် ဒီးနီၣ်န---သးနံၣ် ၁၉ နံၣ်, အိၣ်ဖဲထ---သဝီ ဘၣ်ဒိဝဲဒီးဟီၣ်လၢဟီၣ်မ့ၣ်ပီၢ် ဖဲအဝဲသ့ၣ်ခံၤလဲၤဟးဆူလၢဂီၢ်ခိၣ်လၢသိလ့ၣ်ယီၤ ဒ်သးကလဲၤပူၤတၢ်ပီးတၢ်လီၤ လၢအတၢ်ဆါ တ် ပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်သံဝဲတဘျီယီၤလၢတၢ်ပီၢ်ဖးထီၣ်အံၤအယီၤလီၤ. သဝီဖဲအဂၢၤတၢ်လၢအဖျါ စီၤ ၁--- သးနံၣ်အိၣ်ဝဲ ၁၈ နံၣ်, လၢလဲၤပိာ်အဝဲသ့ၣ်အခံၤ ဒီးဒီးသိလ့ၣ်ယီၤလၢအဂၢၤတၢ်ခိၣ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်ဒိဝဲတဆံးတက့ၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖဲ)



KHRG ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲတၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဖဲလါဖျါတြုၤအါရံၤ ၄ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖဲလၢအမံၤမ့ၢ်စီၤဖ--- လၢအအိၣ်ဖဲ ဘ--- သဝီ, ပီၤပံၤဒါကရူၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်တၢ်ဂၢၤ, ယီၢ်ဘၣ်ဝဲမ့ၢ်ပီၢ်ဖဲအဝဲလဲၤဟးဆူအသးကျိးလၢကကျိၣ်နီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခဲ အခိၣ်လၢအထွဲတကပၤဘၣ်ဒိဝဲဒီး ဘၣ်တၢ်ဆုၤအိၤဆူတၢ်ဆါဟံၣ် လၢအအိၣ်ဖဲဖျါဝုၢ်, မူကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၣ်ပီၢ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်လီၤယာ်အိၤလၢ KNLA သးက့-၃, သးရူၣ် (၈), သးဒု (၃), ဖဲဘ--- သဝီအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ စီၤဖ--- ယီၢ်ဘၣ်မ့ၣ်ပီၢ်ဒီးဘၣ်ဒိဝဲလီၢ်ခံၤတစိၢ်ဖဲန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖဲ)



KHRG ဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲတၢ်ဂီၤအံၤပာ်ဖျါ လီၤကဝီၤဆူၣ်ချ့ၣ်ပုၤမၤတၢ်ဖိအအိၣ် ဖဲလါ အီၣ်ကူး ဖဲသီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ စီၤမ--- သးနံၣ် (၄၅) နံၣ်တဂၤ ဒီးကူၤစါယါဘျါအတၢ်ပူၤလီၤ ဖဲအဝဲဘၣ်ဒီးဒီးဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၢ်တၢ်ပီၢ် ဖးထီၣ်ဝဲအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်တၢ်ကူၤစါယါဘျါအီၤလၢ ကညီၣ်ဆူၣ်ချ့ၣ် မၤစၢၤဝဲကျါ (KDHW) ဖဲလီၤမ့ၣ်သီတၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါအီၣ်ကူး ၄သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်ဂီၤ ဖဲၣဝ ဖဲနဲးအဆၢကတီၢ် စီၤမ---လၢအအိၣ်လၢ ယ---သဝီ, သမ့ၣ်အ့ၣ်ကိကရူၢ်, လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢတဂၤ ယီၤဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၢ်ဖဲအဝဲ လဲၤဟးလၢ ရ---သဝီ ဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. အခိၣ်စ့ၣ်တပၤအပံၤဖျါထီၣ် ဒီး အခိၣ်ထွဲတပၤ ဘၣ်ဒိစ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. စီၤမ--- အိၣ်ဒီး အမါဒီး အဖဲ (၅) ဂၤ န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၢ်တဖျါအံၤဘၣ်တၢ်ဒီးလီၤအီၤလၢ KNLA န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KDHW)

၄. ဘျဲး-ဒဝါ်ကီၢ်ရဲၣ်



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ဒီးအီၤဖဲ လါအီးကထိဘၣ် ၁၆ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ စီၤလ--- သးနံၣ် (၁၉) နံၣ် လၢအမ့ၢ် သဝီ ဖဲလၢ ၀---သဝီ, စတုကရူၢ်, လၢကဆိကီၢ်ဆၢ, တဂၤဒီးကူၤစါယါဘျါအသး ဖဲတၢ်ဆါဟံၣ် မ့ၢ်လၢအဘၣ်ဒီးဒီးဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၢ်တၢ်ပီၢ်ဖးထီၣ်အံၤအယီ န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါအီးကထိဘၣ် ၁၅သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်, KNLA သးဖိတဖၣ် မၤ စီၤလ--- ဟးဆုၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်တၢ်ဟးဆုၢ်အသးကျါဖဲ လၢက ဆိကီၢ်ဆၢအကတီၢ် ဒီးစီၤလ--- အိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပာ်ဘၣ်ဃးကသံၣ်ကသီ [တၢ်ကွၢ်ပုၤဆါ] တကပၤအသးန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဟးဆုၢ်သးကျါဆၢ ကတီၢ်, စီၤလ--- ယိးစၢၤဝဲ KNLA သးဖိလၢအဘၣ်ဒီးဒီး စုဘျါသးဖိလၢ ကီၢ်သူလုၤသးမ့ၢ်ဒိၣ် (KTLA) သးတကပၤ ခးဘၣ်အီၤဒီးသံတဂၤအစိၣ်လၢ ကလဲၤဃီၤဆူ KNU အဝဲဒါးလၢအအိၣ်ဖဲဟီၣ်ကစီၤပူၤအခါ, စီၤလ--- ယီၤဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၢ် ဖဲယုၤကွဲၣ်တီၤတၢ်လီၤ, ဆဲၣ်ဖျါတဲၤကရူၢ်, ကစၢ် ဒိၣ်ကီၢ်ဆၢ ဒီးအခိၣ်ဘၣ်ဒိဝဲန့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်တၢ်လဲၤဆုၢ်အီၤဆူ သ--- ဝှံၣ်ပူၤ လၢယိၤကီၢ်တကပၤ ဒီးသိးကဒီးကူၤစါယါဘျါအသး ဖဲတၢ်ဆါဟံၣ်အ ကီၢ် န့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်ဒိၣ်တၢ်ကွဲၣ်အခိၣ်စ့ၣ်တကပၤမ့ၢ်လၢအဘၣ် ဒိနးအယီလီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

၅. မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရဲၣ်



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲသဝီဖိခံၤလၢအမ့ၢ် သ---သးနံၣ်, ၃၂နံၣ်ဒီး ဟ---သးနံ, ၅၅နံၣ်လၢအအိၣ်ဖဲ ဧ---သဝီ, အနီၣ်ဖဲၣ်ကါကရူၢ်, ဒွဲၣ်လိ ကီၢ်ဆၣ်အပူၤအံၤ ကူၤစါယါဘျါအသးဖဲအဝဲသ့ၣ်ယီၢ်ဘၣ်ဝဲမ့ၢ်ပီၢ်တဖျါလၢတၢ်ဒီးလီၤလီၤအီၤဘူးဒီးအသဝီဝံၤအလီၢ်ခံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါယူၤ ၂၀ သီ, ၂၀၂၁နံၣ်န့ၣ်, သ--- ယီၢ်ဘၣ်ဝဲဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်ဖဲအဝဲဟဲက့ၤလၢအယူးဆူအဟံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂၢၤတခါ ဖဲလါယူၤ ၂၂သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ်, ဟ--- ယီၢ်ဘၣ်ဝဲမ့ၢ်ပီၢ်ဖဲအဝဲလဲထဲးအိၣ်က့ၤလၢအသဝီချါအခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအဖိခိၣ်ခံၣ်ဘ့ၣ်န့ၣ် ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ဟ--- ဒီးန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ကူၤစါယါဘျါ ဖဲမိၣ်လဲမ့ၢ်ကမ့ၢ်တၢ်ဆါဟံၣ်အပူၤ ဖဲလါယူၤ ၂၄သီ, ၂၀၂၁နံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢတၢ်ဖိလၢခံၣ်ဘ့ၣ်န့ၣ် ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ သ--- ဒီးန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ကူၤစါယါဘျါ ဖဲဖၣ်အၣ်ကမ့ၢ်တၢ် ဆါဟံၣ်ပူၤ ဖဲလါယူၤ ၂၀သီ, ၂၀၂၁နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဆၢကတီၢ်ဖဲန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ခံၤလၢအခါအိၣ်လၢအထွဲတက ပၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်တၢ်ကွံၣ်အီၤဒီဖျါ လၢဘၣ်ဒိဝဲနးနးကလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ်တသ့ၣ်ညါဝဲလၢမ့ၢ်မတၢကဒီးလီၤဝဲဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်ခံၣ်ဖျါအံၤလဲၣ် ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်အီၤဖဲ လါယူၤအါ ရံၤ ၉သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်, ဖဲ အ---သဝီ, မံၣ်ကျိကရူၢ်, ဘၣ်သိကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤ ပာ်ဖျါ ထီၣ်ဝဲ ပုၤသဝီဖိ စီၤကၢၤ--- သး နံၣ် (၅၅) နံၣ် တဂၢၤ ဖဲအဝဲဘၣ်ဒိဆူၣ်မံၣ်ကံၣ်မံၣ်ဒီးဟီၣ်လၢ မ့ၢ်ပီၢ်ဝံၤအလီၢ်ခံၣ်တယံၣ်တဖီဘၣ်အဆၢကတီၢ် န့ၣ်လီၤ. စီၤကၢၤ---ဘၣ်ဒိဒီးဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်ဖဲအဝဲ ဒဲးအိၣ် ဒီးကၣ်သ့ၣ် လၢတၢ်လုၢ်အိၣ်အဟံၣ်ဖဲဃီ ဖဲသးသမူအဂီၢ်အခါန့ၣ်လီၤ. အခိၣ်ခံၣ်ကပၤလၢ ဘၣ်ဒိနးနးကလဲၣ် လၢမ့ၢ်ပီၢ်တၢ်ပီၢ်ဖဲထီၣ်ဘျီဝဲ အံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်တၢ်ဆုၢ်အီၤဆူတၢ်ဆါဟံၣ် တဖျါလၢ အအိၣ်ဖဲသးကလၢအပူၤဖဲ ဖၣ်ပူၣ် ဝုၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသံတဘျီဃီဖဲအဝဲလဲတုၤလၢ တၢ်ဆါဟံၣ်တချုး အဝဲကူၤစါယါဘျါဘၣ်အသး ဒိးဘၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)



တၢ်ဂီၤတၢ်ပာ်ဖျါအံၤဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၣ်သဝီဖိလၢကက---သဝီ, လၢမုၢ်ပျီၣ်ကရူၢ်, လူၤသီကီၢ်ဆၣ်, လၢအမံၤမုၢ်စီၤကဃ--- သးနံၣ် (၅၈) နံၣ် တၢ်အကီၤဖဲလါမ့ၤ ၂၉သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမ့ၤ ၂၈သီ, ၂၀၂၂ နံၣ် ဂီၤဖဲ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ် စီၤကဃ--- ယီၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်ဖဲအလဲလၢအယုးပူၤအခါန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒီးလီၤအီၤလၢ SAC သုးဖိလၢအ အိၣ်ဖဲ ခီၣ်ချ့သုးရ့ၣ် (၁၈၇- ၃၇) န့ၣ်လီၤ. စီၤကဃ--- အခီၣ်တူၣ်ဖဲအဝဲဘၣ်ဒီးဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်လၢအပူၤကွံၣ် ၂၀၂၁ နံၣ်အခါ, ဒီး အတၢ်ဘၣ်ဒီးဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်လၢဘျီဝဲအံၤမ့ၢ်ခံဘျီတဘျီ န့ၣ်လီၤ. ဖဲအတၢ်ဘၣ်ဒီးအသီတဘျီအံၤန့ၣ် ဘၣ်ဝဲအခီၣ်တကပယီၤလၢအဝဲဘၣ်ဒီးတူၣ် တကပယီၤန့ၣ် ဒီးဘၣ်တပျံၣ်စ့ၢ်ကီးအခီၣ်လၢအဂၤတကပယီၤ ယုၣ်ဒီးအစုၣ်ကီးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ပီၢ်ဖးထီၣ်ဝဲအံၤ မၤဟးဂီၤကွံၣ်အခီၣ်ဒီးသဒါတၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးတခါအံၤအယီၤ အဝဲဘၣ်ကွၢ်ဆၢန့ၣ် မံၣ်ဒီးတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူတၢ်ဂီၤန့ၣ်လီၤ. အပာ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကီးအတၢ်လိာ်ဘၣ်လၢတၢ်ကရၢကရီလၢအမၤပူၤလၢအဘၣ်ဒီးဒီး

ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်အခီၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ စီၤကဃ--- ဒီးကူၤစါယါဘျီအသးဖဲ တၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒါး လၢအတၢ်ဘၣ်ဒီးဘၣ် ထံးဒီးဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်တၢ်ပီၢ်ဖးထီၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)



KHRG ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဖဲလါအူၤဖြၣ် ၁၉သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤကက--- သးနံၣ် (၄၃) နံၣ် လၢအအိၣ်ဖဲ ကစ---သဝီ, မံၣ်ဝုၤကရူၢ်, ခွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, ဒီးဟဲအိၣ်ကမ့ၢ်ဃုာ်ဒီးအဟံၣ်ဖိဃီဖိ ဖဲ ကဆ---သဝီ, မံၣ်ဝုၤကရူၢ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါဖျါတြုၤအါရံၤ ၂၇သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် ဂီၤ ၁၀ န့ၣ်ရံၣ် အဆၢကတီၢ်, စီၤကက--- ဒီး အဖိခံၣ်ကၤကူၤဃီၤဆူအဟံၣ်လၢသဝီပူၤ ဒ်သိးကကူၤဟံးန့ၢ်တၢ်အိၣ်တၢ်အီၤအဂီၢ်အခါ စီၤကက--- ဒီး အဖိခွါ စီၤကကူ--- ယီၢ် ဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်ဖဲတၢ်လီၢ်တတီၤလၢအဘူးဒီး ကစ---သဝီန့ၣ်လီၤ. စီၤကက--- အခီၣ်ထွဲအယံၣ်ဖျါထီၣ် ဒီးအဖိခွါတခီသံတကတီၢ်ဃီဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤကက--- ကူၤစါယါဘျီ အခီၣ်လၢအဘၣ်ဒီးတပယီၤန့ၣ်ဖဲ လၢဂီၤထူၣ်ဖိတၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒီးလီၤအီၤလၢ KNLA (သုးရ့ၣ်-၁၀၂) ဒီး KNU ဒုးသ့ၣ်ညါဟံၣ်ပူၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ဒီးလီၤဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်အံၤဝဲလံာ်ဘၣ်ဆၣ် စီၤကက--- ဒီး အဖိခွါတနီၣ်ဟံၣ်ညါဟံၣ်သးလၢ ဟီၣ်လၢမ့ၢ်ပီၢ်အိၣ်ဖဲဟီၣ်ကဝီၤအံၤအပူၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအစုၣ်တပယီၤဖျါထီၣ် စီၤကကူ--- အစိၣ် ဒီး တၢ်ဂီၤလၢအထွဲတပယီၤ ဖျါထီၣ် စီၤကက--- အဂီၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)



တၢ်ဂီၤတၢ်ပာ်ဖျါအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန္နဲအီၤဖဲ လါယ နူအါရံၤ ၂၄သီ, ၂၀၂၄ နံၣ် ဒီး ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ စီၤ ကည--- ဒီးကူစါယါဘျါအသးဖဲ ကတ---တၢ် ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒါး, လၢ်မုၢ်ပျီကရူၢ်, လူၤသီကီၢ် ဆၢၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါယနူအါရံၤ ၂၄ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်, ဂီၤ ၉း၄၅ မံးနံးန့ၣ်, စီၤကည--- လၢအမ့ၢ်ကသဝီ, လၢ်မုၢ်ပျီကရူၢ်, သဝီဖိတ ဂၤယီၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤဖဲ အဝဲလဲၤကွၢ်အ စံၣ်လၢ လူၢ်ကးဘၢခံဟီၣ်ကဝီၤန့ၣ်လီၤ. အ ခိၣ်စ့ၣ်တပၤလီၤသဘးလၢဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤတၢ် ပီၤဖးထီၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်တၢ်လဲၤဆုၤ အီၤ ဆူ ကတ---တၢ်ဟ့ၣ်ကသံၣ်ဒါးတဘျီယီ လၢတၢ်ကူစါယါဘျါသး အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲမ့ၢ် ပုၤဆီဟံၣ်ဆီဃီဝံၤတဂၤ ဒီး အိၣ်ဒီးအဖိ (၂) ဂၤ ဒီး အခဲအံၤမ့ၢ်လၢအဘၣ်ဒိအယီၤ အဟံၣ်

ဖိဃီတဖၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မံၣ်ဝဲဒီးတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤအံၤဘၣ်တၢ်ဒိးလီၤပာ်အီၤလၢ SAC အသးလၢတၢ်တ သ့ၣ်ညါအသးရ့ၣ်ဘၣ်တဖုန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

၆. ဒူပျာ်ယၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်



တၢ်ဂီၤ (၃) ဘၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိန္နဲအီၤ ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၂၀သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်, ဒီး ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ စီၤကထ--- ဘၣ်ဒိဒီး မ့ၣ်ပီၤထူးပျံၤ အတၢ်ပီၤဖးထီၣ် ဖဲ ကဒ---သဝီ, မိခံကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၢၣ်, ဖဲတၢ်တနံၤန့ၣ်ဂီၤခီ ဂီၤဂီၤအဆၢ ကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအဆိကတၢ် (၂) ဘၣ်န့ၣ်ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ အတၢ်ဘၣ်ဒိ ဘၣ်ထံးဖဲ အနံၤကူအစ့ၣ် ဒီး အခိၣ်စ့ၣ်, ဒီး တၢ်ဂီၤလၢတၢ် ဖီလၢ်တဘျီ အံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ အချၢဘၣ်ဒိန့ၣ်လီၤ. မ့ၣ်ပီၤထူးပျံၤအံၤသ ဝီဖိဆိမိၣ်တယး ဝဲလၢ SAC လၢအအိၣ်ဖဲ အိၣ်မ့ၣ်ကလၣ်သးကလၢၤ တဖၣ်ဒီးလီၤပာ်ဝဲန့ၣ် လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤကဲထီၣ်အသးဖဲ စီၤကထ--- လဲၤမၤသ့ၣ် ဖဲ သးကလၢၤဃၢၤ, ဖဲအဝဲဟဲက့ၤဃီၤဆူအတၢ်ကုၢ်သ့ၣ်အလီၢ်ဃုၣ်ဒီးသ့ၣ်မ့ၣ် လၢအလဲၤဃုၣ်ဝဲလၢပုၤပုၤဖဲအဘူးဒီးသးကလၢၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်တၢ်လဲၤ ဆုၤအီၤဆူ ဂီၤလုၤတၢ်ဆါဟံၣ်, ဖဲဂီၤလုၤဂ့ၢ်ပုၤ, ကီးတရံးကီၢ်ဆၢၣ်, ဒီးအဝဲ ဘၣ်ဒိကူစါယါဘျါအသးဖဲ န့ၣ် (၃) သီန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)



တၢ်ဂီၤတၢ်ပာ်ဖျါအံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အီၤဖဲ လၢယၤန့ၢ်အါရံၤ ၉သီ, ၂၀၂၄ နံၣ် ဖဲ ကန---သဝီ, ထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်, ကီးတရဲးကီၢ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤပာ်ဖျါထီၣ် မိၤကပ---, လၢအမ့ၢ်ပုၤသဝီဖိတကလၢ ကွဲးဒိၣ်ဂ့ၢ်, ကီးတရဲးကီၢ်ဆၣ်, လၢအဘၣ်ဒိၣ်တူၢ်ကွံာ်အခိၣ်ထွဲတကပၤဖဲဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤ ပီၤဖးထီၣ်ဝဲအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢဒိၣ်ခဲဘၣ် ၇သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်, မိၤကပ--- ယီၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤဖဲ အဝဲအိၣ်လၢတၢ်ပာ်ဖျါမ့ၢ်ပုၤဖျါလီၢ်ဒီးဟဲက့ၤပုၤဆူ အဟံၣ်လၢအအိၣ်ဖဲ ကွဲးဒိၣ်ဂ့ၢ် အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲပုၤထီၣ်လၢ ဝုၢ်ပုၤခီ ဖျါ SAC ခိၣ်ချ့သ့းရ့ၣ် (ခမရ-၅၅၈) ခးလီၤ ကျိဖးဒိၣ်ဆူဝုၢ်ပုၤ ဖဲလၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. အခိၣ်ခဲပၤလၢကဘၣ်ဒိၣ်န့းနးကလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဝဲအလီၢ်ခဲဘၣ်တၢ်လဲၤဆူအီၤဆူ ကဖ---တၢ်ဆါဟံၣ်, လၢယီၤကီၢ်ပုၤ, လၢတၢ်ကူစါသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကစီၤသဝီဖိတဖၣ်န့ၣ်ဝဲလၢဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၤအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အီၤလၢ SAC ခိၣ်ချ့သ့းရ့ၣ် (ခမရ-၅၅၈) န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

၇. ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်



တၢ်ဂီၤတၢ်ပာ်ဖျါအံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အီၤ ဖဲလၢယုၤ ၁၄သီ, ၂၀၂၃ န့ၣ် လၢကဘ---တၢ်ဆါဟံၣ်, ကမ---ကရူၢ်, တၢ်ကြဲၢ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲသဝီဖိ စီၤကယ--- သးနံၣ် (၄၁) နံၣ်တက အိၣ်ဆိးဝဲလၢ ကရ---သဝီ, ယီၢ်ကုးကရူၢ်, တန့ၣ်ခါကီၢ်ဆၣ် ဒီးဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲကသံၣ်ကသီတၢ်ကူစါယါဘျါန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢယုၤ ၁၃သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်, ဟါ ၂ နံၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ် စီၤကယ--- ယီၢ်ဘၣ်မ့ၣ်ပီၤတဖျါ ဖဲအဝဲလဲၤလၢပုၤပုၤ လၢကထာဖီၣ် ဟံၣ်ဖီၣ်ဝဲတၢ်မ့ၢ်တၢ်ဘိတနီၤ ဖဲတၢ်လီၢ်တတီၤလၢအဘူးလီၢ်သးဒီး ဒိၣ်မိၣ်ခြံးထံးကညီၣ်ဘူးဒးသးမ့ၢ်ဒိၣ် (DKBA) အိၣ်တၢ်တၢ်လီၢ်တတီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲအခိၣ်လၢလၢအထွဲတကပၤဘၣ်ဒိၣ်န့းမးလၢမ့ၢ်ပီၤပီၤဖးထီၣ်အယီၤလီၤ. အဝဲဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲတၢ်ကူစါယါဘျါ ဖဲ ကဘ---တၢ်ဆါဟံၣ်, ကမ---ကရူၢ်, တၢ်ကြဲၢ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၢ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကစီၤကရၢသဘျုတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိၣ်ခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကစီၤခူသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျါန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါတဖၣ်အံၤ ဒိသိးကပာ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကစီၤပုၤ ကမ့ၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘိၣ် ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထီၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဝဲဒိၣ်န့ၣ်လီၤ.

